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Hodnotící zpráva projektu Zdravého města a MA21 
v Mariánských Lázních za rok 2022 (Plán zlepšování) 

 
 

ČLENSTVÍ MĚSTA MARIÁNSKÉ LÁZNĚ V NÁRODNÍ SÍTI ZDRAVÝCH 
MĚST ČR 
Projekt Zdravé město je mezinárodní projekt garantovaný Světovou zdravotní organizací (WHO). 

Vychází ze strategie Světové zdravotní organizace Zdraví 21 a z dokumentu OSN Agenda 21. Cílem 

projektu Zdravé město je vytvářet podmínky pro kvalitnější a zdravější život obyvatel měst.  

 

POLITICKÉ A ORGANIZAČNÍ ZÁZEMÍ ZM A MA21 

Politik projektu Zdravé město a místní Agendy 21 je 1. místostarosta Samuel Zabolotný a 
koordinátorem je koordinátor komunitního plánování Pavel Knára. Komise smart city, Zdravých měst 
a MA21 čítá celkem 6 členů. Komise spolupracuje na rozvoji ZM a MA21 ve městě prostřednictvím řady 
aktivit. 
 
Zdravé město je prestižní označení pro municipalitu, která je aktivně zapojena do mezinárodního 
projektu. Je zejména projektem komunitním, který otevírá prostor pro aktivity a zájmy obyvatel. 
Každoročně se zde v rámci projektu Zdravé město a MA21 koná pestrá škála akcí pro děti, dospělé i 
seniory.  

 

 
 

Hodnotící zpráva Zdravého města a místní Agendy 21 (ZM a MA21) je nástrojem jak přehlednou a 
poutavou formou informovat o jednotlivých aktivitách realizovaných v rámci ZM a MA21 v předchozím 
roce.  

Tato zpráva většinou obsahuje nejen strohý výčet splněných aktivit, ale i doprovodný komentář 
k dosaženým úspěchům/ přínosům/ výstupům. Nedílnou součástí hodnotící zprávy je také 
fotodokumentace z realizovaných akcí a činností (kampaně, fórum ZM, kulaté stoly, osvětové akce pro 
děti atp.). Hodnotící zpráva je předkládána jako komplexní přehled činností v rámci ZM a MA21 vedení 
municipality obvykle spolu s aktualizací plánu zlepšování ZM a MA21 pro další roční období. Hodnotící 
zpráva ZM a MA21 může sloužit nejen jako informace pro vedení města, ale i jako vhodný informační 
zdroj pro partnery, spolupracující organizace, případně další zájemce o činnost ZM a MA21. 
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AKCE ORGANIZOVANÉ V RÁMCI PROJEKTU ZM A MA21 V ROCE 2022 
 

 

• Participativní rozpočet 2022 

• Fórum zdravých měst 

• Dny zdraví  

• SportMaria 

 

Participativní rozpočet 2022 
 
Do participativního rozpočtu s rozpočtem 1 000 000 Kč bylo podáno celkem 12 návrhů, které byly 
koordinátorem komunitního plánování projednávány s příslušnými odbory MÚ a starostou města.  
Výstup z těchto jednání byl předložen komisi. Ta jednohlasně rozhodla o vyřazení těchto návrhů 
z níže uvedených důvodů: 
 
Informační tabule – v rozporu s autorskými právy 
Renovace schodišť pod Angl. kostelem – bude součástí rekonstrukce prostoru 
Socha Miroslava Horníčka – navržená cena neodpovídá skutečnosti 
Nafukovací trampolína pro dětské hřiště – v rozporu s vyhláškou 
  
Do hlasování byly postoupeny po odsouhlasení Radou města tyto návrhy: 
 
Dětské hřiště Plzeňská 
Květináče na Jubilejní kašnu 
Vyčištění Jubilejní kašny 
Projekt na Multifunkční plochu 
Knihobudka 
Hřiště Prelát 
Venkovní sezení do zóny klidu 
Discgolf Mariánské Lázně – rozšíření 
 
Následné hlasování pomocí aplikace Munipolis vybralo projekty, které jsou postupně realizovány. 
Hlasování se účastnilo téměř tisíc občanů.  
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Vítězné projekty: 
 
DiscGolf Mariánské Lázně – rozšíření 
Projekt na multifunkční plochu 
Hřiště prelát 
Venkovní sezení do zóny klidu 
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Fórum zdravého města a Pocitová mapa 
 
 
Naše město je již od roku 2015 členem asociace Národní síť Zdravých měst ČR. Členství nám mimo jiné 
umožňuje čerpat z dobré praxe ostatních členů, kterých je v tuto chvíli již více než 130. Síť klade důraz 
na komunikaci s občany a podílí se na organizaci akcí, které takovouto činnost umožní. Po několikaleté 
přestávce se podařilo uskutečnit tzv. Fórum Zdravého města. 
Cílem akce FZM je získat co nejširší zpětnou vazbu k rozvoji očima veřejnosti. Definují se nesoulady v 
kvalitě života obyvatel a v dlouhodobém udržitelném rozvoji. Důležitými efekty takto vedeného 
projednání je diskuse mezi odborníky a laiky s důrazem na pochopení aspektů udržitelného rozvoje, a 
současně konsenzus na hlavních problémech či příležitostech k řešení – tedy zainteresování účastníků 
jako "spoluautorů" výstupu akce.  
Účastníci se zde mohou vyjádřit k jakémukoli tématu, problému či oblasti, které je z jejich pohledu 
problematické a zaslouží si pozornost. Nejedná se tedy o diskusi nad předem připravenými náměty či 
dokumenty, ale o plánování tzv. „od prázdného stolu“, kde jsou shromažďovány veškeré relevantní 
náměty účastníků. Diskuse probíhá formou tzv. tematických stolů – investice, doprava, bezpečnost, 
kultura, rozvoj města, školství, sport, volný čas, sociální oblast, zdraví obyvatel, životní prostředí a stůl 
mladých. Vznikne tedy zpravidla 6 tematických stolů.  
30.5. se zaplnil sál v hotelu Butterfly do posledního místa občany, kterým leží na srdci osud našeho 
města. Zejména účast 
studentů byla hojná a 
přínosná. Účastníci se 
zařadili k tematickému 
stolu dle svého výběru a 
zájmu. U každého stolu 
seděl coby garant 
odpovědný úředník 
města. Každý mohl dle 
libosti korzovat sálem a 
účastnit se debat 
ostatních stolů, vyjma 
stolu mladých – tam 
měli „dospěláci“ vstup 
zakázán, aby nemohli 
studenty ovlivňovat. 
Za každý tematický stůl pak byly hlasováním vybrány 2 problémy, vnímané účastníky jako nejdůležitější. 
Tyto postoupily do finálního hlasování. Dva návrhy stolu mladých postoupily do finále automaticky. 
Obecně je stolu mladých věnována velká pozornost, neboť právě nastupující generace může nejvíce 
těžit z nyní prosazených priorit. 
Návrhy, které postoupily do "finále" byly následně zapsány hlasovací arch, kde z navržených problémů 
účastníci fóra společně stanovili svým hlasováním deset priorit – "10P".  
Výstupy akce byly poté ověřeny veřejnou anketou, jejímž cílem bylo ověřit formulované priority s co 
nejširším okruhem veřejnosti. Součástí této ankety byla i tzv. Pocitová mapa, kterou na Fóru představil 
docent Jiří Pánek z Katedry rozvojových a environmentálních studií Univerzity Palackého v Olomouci. 
V té se mohl každý vyjádřit k otázkám, které se týkaly problémů našeho města. 
Průnikem obou kol (Fóra a ověřovací ankety) byly stanoveno 8 priorit Výsledky je možné nalézt na 
https://www.zdravamesta.cz/cz/marianske-lazne 
Fórum ZM by se mělo každoročně opakovat a veřejnost by měla být vždy při této příležitosti seznámena 
se stavem řešení ověřených priorit. 
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Dny zdraví 
 
Hlavním cílem Dnů zdraví bylo zajímavou 
formou informovat občany o tom, jak správně 
pečovat o své zdraví, jak je možné předcházet 
zdravotním potížím a zároveň jim také 
nabídnout aktivity, které mohou dlouhodobě 
přispívat k jejich fyzické i duševní pohodě. Celý 
program byl bezplatný, aby byl dostupný 
opravdu všem. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

SportMaria 

 
Oproti pilotnímu, loňskému 
ročníku došlo k e změně lokality 
konání akce. Areál Tyršovy ulice 
umožňuje využití zimního 
stadionu, plaveckého bazénu, 
tělocvičen, venkovních 
sportovišť i samotné ulice, 
přeměněné na pěší zónu. 
Příchozí děti si mohly vyzkoušet 
16 různých sportovních odvětví 
a mohly se do oddílů rovnou 
zapsat.  
Nad rámec sportovních 
prezentací vystoupili žáci místní ZUŠ (dechový orchestr, mažoretky, folklorní soubor), k vidění byly 
všechny složky IZS. Pódiová vystoupení byla redukována vzhledem k extrémně nízké teplotě a dešti. 
Toto počasí se podepsalo i na nižší návštěvě. 
 
 


